

Syllabus

Course description

Course title	Sustainable Tourism Development
Course code	30181
Scientific sector	AGR/01
Degree	Tourism, Sport and Event Management
Semester and academic year	2 nd Semester, 2022/2023
Year	2 nd study year
Credits	6
Modular	No

Total lecturing hours	36
Total lab hours	0
Total exercise hours	6
Attendance	suggested, but not required
Prerequisites	not foreseen
Course page	https://www.unibz.it/it/faculties/economics-management/bachelor-tourism-sport-event-management/course-offering/?academicYear=2022

Specific educational objectives	<p>The course refers to the typical educational activities and belongs to the scientific area of Business Administration.</p> <p>This module aims at providing students with a comprehensive understanding of the impacts of tourism on the environment and society and the challenges of sustainable tourism development. Students learn which dimensions of sustainability are interdependent or mutually exclusive. The course places a special focus on the ecological-economic and the social-economic trade-offs.</p> <p>The course offers students an understanding of the changes needed to achieve a sustainable tourism system from a global and local point of view. Students analyze and evaluate different forms of solutions for a development towards more sustainable tourism. Students learn to apply adequate methods to search for and evaluate relevant scientific literature. Moreover, students improve their ability to critically discuss sustainability approaches and case studies.</p>
--	---

Lecturer	Isabel Schäufele-Elbers, Professors room 1 st floor, Brunico Campus, IsabelMarie.SchaeufeleElbers@unibz.it , https://www.unibz.it/it/faculties/economics-
-----------------	--

	management/academic-staff/person/46591-isabel-schaeufelers
Scientific sector of the lecturer	AGR/01
Teaching language	German
Office hours	https://www.unibz.it/en/timetable/?department=26&degree=13009%2C13134
List of topics covered	<ul style="list-style-type: none"> • Economic impact of tourism • Impact of tourism on climate change and biodiversity • Social and cultural challenges in tourism • Rural development and tourism • Protected areas and ecotourism • Agrotourism and use of local products • Sustainable consumption and tourism • The role of government, the private sector and other stakeholders in addressing sustainability in the tourism industry • Initiatives being taken to address sustainability across the tourism industry
Teaching format	Frontal lectures, exercises, project work
Learning outcomes	<p>The learning outcomes need to refer to the Dublin Descriptors:</p> <p>Knowledge and understanding:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Knowledge and understanding of the impacts of tourism on the environment and society • Knowledge and understanding of the challenges of sustainable tourism development • Knowledge and understanding of initiatives being taken to address sustainability across the tourism industry <p>Applying knowledge and understanding:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Ability to evaluate the impact of touristic activities on the environment and society • Ability to search for and evaluate scientific literature in the field of sustainable tourism development • Ability to critically discuss sustainability approaches in the tourism industry <p>Making Judgments:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Ability to critically assess and evaluate existing research • Ability to analyse and discuss sustainability projects and approaches <p>Communication:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Students learn to communicate their knowledge in the field of sustainability

	<ul style="list-style-type: none"> • Ability to show the importance of sustainability <p>Learning Skills:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Theoretical and practical dealing with sustainable development on corporate and regional level
<p>Assessment</p>	<p>A) Attending Students:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Written examination: 60 % - Project work: 40 % <p>Expected duration of written exam: 90 minutes</p> <p>The project work consists of a 5-page seminar paper which critically discusses a recent issue in the field of sustainable tourism and an oral presentation of the seminar paper. Depending on the number of participants, the project work is to be carried out as individual or group work.</p> <p>The topic needs to be suggested and agreed by the lecturer within the first two weeks of the lectures.</p> <p>The 15-minute presentation of the seminar paper will take place during the lectures.</p> <p>The 5-page seminar paper must be submitted at least three days before the oral presentation.</p> <p>B) Non-attending students:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Written exam: 60 % - Project paper: 40% <p>Expected duration of written exam: 90 minutes</p> <p>The project work consists of a 10-page seminar paper which critically discusses a recent issue in the field of sustainable tourism.</p> <p>The topic needs to be suggested and agreed by the lecturer 30 days before the exam. The 10-page term paper is due 14 days before the exam.</p> <p>NOTE: Project work is valid for 1 academic year and cannot be carried over beyond that time-frame for both attending and non-attending students.</p>
<p>Assessment language</p>	<p>German</p>
<p>Evaluation criteria and criteria for awarding marks</p>	<p>All students enrolled in the course are admitted to the standard assessment described above.</p>

	<p>Relevant for the written exam: clarity of answers, mastery of terminology related to the course, ability to summarize, evaluate, and establish relationships between topics.</p> <p>Relevant for project work (seminar paper and oral presentation): scientific working skills, ability to search and read scientific articles, scientific writing and presentation skills, skills in critical thinking, ability to discuss sustainability approaches.</p> <p>ATTENTION: The seminar paper has to be written according to scientific standards and all sources have to be cited. Afterwards the paper is checked with the software TURNITIN. Unauthorized use of sources will be considered an attempt to cheat and will be subject to the sanctions provided for by the examination regulations.</p>
Required readings	Rein, H. & Stradsas, W. (2017). Nachhaltiger Tourismus (2. Auflage). Konstanz: UVK.
Supplementary readings	T.b.a.

Syllabus

Beschreibung der Lehrveranstaltung

Titel der Lehrveranstaltung	Nachhaltige Tourismusedwicklung
Code der Lehrveranstaltung	30181
Wissenschaftlich-disziplinärer Bereich der Lehrveranstaltung	AGR/01
Studiengang	Tourismus-, Sport- und Eventmanagement
Semester und akademisches Jahr	2. Semester, 2022/2023
Studienjahr	2. Studienjahr
Kreditpunkte	6
Modular	Nein

Gesamtanzahl der Vorlesungsstunden	36
Gesamtzahl der Laborstunden	0
Gesamtzahl der Übungsstunden	6
Anwesenheit	die Teilnahme wird empfohlen aber sie ist nicht Pflicht
Voraussetzungen	nicht vorgesehen
Link zur Lehrveranstaltung	https://www.unibz.it/it/faculties/economics-management/bachelor-tourism-sport-event-management/course-offering/?academicYear=2022

Spezifische Bildungsziele	<p>Die Lehrveranstaltung ist den fachtypischen Bildungstätigkeiten zuzuordnen und gehört dem Fachbereich Betriebswirtschaftslehre an.</p> <p>Ziel dieses Moduls ist es, den Studierenden ein umfassendes Verständnis für die Auswirkungen des Tourismus auf Umwelt und Gesellschaft sowie für die Herausforderungen einer nachhaltigen Tourismusedwicklung zu vermitteln. Die Studierenden lernen, welche Dimensionen der Nachhaltigkeit voneinander abhängig sind oder sich gegenseitig ausschließen. Der Kurs legt einen besonderen Schwerpunkt auf die ökologisch-ökonomische und sozial-ökonomische Zielkonflikte.</p> <p>Der Kurs vermittelt den Studierenden ein Verständnis für die notwendigen Veränderungen, um ein nachhaltiges Tourismussystem aus globaler und lokaler Sicht zu erreichen. Die Studierenden analysieren und bewerten verschiedene Lösungsansätze für eine Entwicklung hin zu</p>
----------------------------------	--

	einem nachhaltigeren Tourismus. Die Studierenden lernen wissenschaftliche Literatur zu suchen und diese zu bewerten. Darüber hinaus verbessern die Studierenden ihre Fähigkeit, Nachhaltigkeitsansätze und Fallstudien kritisch zu diskutieren.
--	---

Dozent	Isabel Schäufele-Elbers, Professors room 1 st floor, Brunico Campus, IsabelMarie.SchaeufeleElbers@unibz.it , https://www.unibz.it/it/faculties/economics-management/academic-staff/person/46591-isabel-schaeufele-elbers
wissenschaftlich-disziplinärer Bereich Dozent	AGR/01
Unterrichtssprache	Deutsch
Sprechzeiten	https://www.unibz.it/en/timetable/?department=26&degree=13009%2C13134
Auflistung der behandelten Themen	<ul style="list-style-type: none"> • Wirtschaftliche Bedeutung des Tourismus • Auswirkungen des Tourismus auf den Klimawandel und die Biodiversität • Soziale und kulturelle Herausforderungen im Tourismus • Ländliche Entwicklung und Tourismus • Schutzgebiete und Ökotourismus • Agrotourismus und lokale Produkte • Nachhaltiger Konsum und Tourismus • Die Rolle der Regierung, des Privatsektors und anderer Interessengruppen beim Thema Nachhaltigkeit in der Tourismusbranche • Initiativen zur Förderung von Nachhaltigkeit in der Tourismusbranche
Unterrichtsform	Vorlesungen, Übungen, Projektarbeit

Erwartete Lernergebnisse	<p><u>Wissen und Verstehen:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Wissen und Verstehen der Auswirkungen des Tourismus auf die Umwelt und die Gesellschaft • Wissen und Verstehen der Herausforderungen einer nachhaltigen Tourismusentwicklung • Kenntnis und Verstehen von Initiativen der Tourismusbranche zur Förderung einer nachhaltigen Entwicklung <p><u>Anwendung von Wissen und Kenntnissen:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Fähigkeit die Auswirkungen touristischer Aktivitäten auf die Umwelt und die Gesellschaft einzuordnen und zu bewerten
---------------------------------	--

	<ul style="list-style-type: none"> • Fähigkeit nach wissenschaftlicher Literatur im Bereich der nachhaltigen Tourismusedwicklung zu suchen und diese zu bewerten • Fähigkeit zur kritischen Diskussion von Nachhaltigkeitsansätzen in der Tourismusbranche <p><u>Urteilen (Making Judgements):</u></p> <ul style="list-style-type: none"> • Fähigkeit zur kritischen Beurteilung und Bewertung vorhandener Forschung • Fähigkeit, Nachhaltigkeitsprojekte und -ansätze zu analysieren, zu hinterfragen und zu durchleuchten. <p><u>Kommunikation (Communication):</u></p> <p>Die Studierenden lernen, ihr Wissen im Bereich im Bereich der Nachhaltigkeit zu kommunizieren.</p> <p><u>Lernstrategien (Learning Skills):</u></p> <p>Theoretische und praktische Auseinandersetzung mit nachhaltiger Entwicklung auf Unternehmens- und Regionalebene</p>
--	--

Art der Prüfung	<p>A) Teilnehmende Studierende:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Schriftliche Prüfung: 60 % - Projektarbeit: 40 % <p>Dauer der schriftlichen Prüfung: 90 Minuten</p> <p>Die Projektarbeit besteht aus einer 5-seitigen Seminararbeit, die sich kritisch mit einem aktuellen Thema mit Bezug zu nachhaltigem Tourismus auseinandersetzt und einer mündlichen Präsentation der Seminararbeit. Je nach Teilnehmerzahl ist die Projektarbeit als Einzel- oder Gruppenarbeit zu erstellen.</p> <p>Das Thema muss innerhalb der ersten zwei Wochen der Vorlesungszeit vorgeschlagen und von der Dozentin bestätigt werden.</p> <p>Die 15-minütige Präsentation der Seminararbeit findet im Rahmen der Vorlesung statt.</p> <p>Die 5-seitige Seminararbeit muss spätestens drei Tage vor der mündlichen Präsentation eingereicht werden.</p> <p>B) Nicht-teilnehmende Studierende:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Schriftliche Prüfung: 60 %
------------------------	--

	<p>- Projektarbeit: 40 %.</p> <p>Dauer der schriftlichen Prüfung: 90 Minuten</p> <p>Die Projektarbeit besteht aus einer 10-seitigen Seminararbeit, die sich kritisch mit einem aktuellen Thema mit Bezug zu nachhaltigem Tourismus auseinandersetzt.</p> <p>Das Thema muss 30 Tage vor der Prüfung vorgeschlagen und von der Dozentin bestätigt werden. Die 10-seitige Seminararbeit ist 14 Tage vor der Prüfung fällig.</p> <p>HINWEIS: Die Projektarbeit gilt für ein akademisches Jahr und kann sowohl von den teilnehmenden als auch von den nicht teilnehmenden Studierenden nicht über diesen Zeitraum hinaus fortgeführt werden.</p>
Prüfungssprache	Deutsch
Bewertungskriterien und Kriterien für die Notenermittlung	<p>Alle im Kurs eingeschriebenen Studentinnen und Studenten werden gemäß der oben dargelegten Gewichtung bewertet.</p> <p>Relevant für die schriftliche Prüfung: Klarheit der Antworten, Beherrschung der im Kurs gelernten Fachtermini, Fähigkeit zusammenzufassen und Beziehungen zwischen Themen herzustellen.</p> <p>Relevant für die Projektarbeit: wissenschaftliche Arbeitsweise, wissenschaftliche Artikel recherchieren und lesen, wissenschaftliche Schreib- und Präsentationsfähigkeiten, Fähigkeiten zum kritischen Denken, Fähigkeit zur Diskussion von Nachhaltigkeitsansätzen.</p> <p>ACHTUNG: Die Seminararbeit ist nach wissenschaftlichen Standards zu verfassen und es sind jegliche Quellen zu zitieren. Anschließend wird die Arbeit mit der Software TURNITIN überprüft. Unerlaubte Quellennutzung wird als Täuschungsversuch gewertet und mit den von der Prüfungsordnung vorgesehenen Sanktionen belegt.</p>
Pfichtliteratur	Rein, H. & Stradsas, W. (2017). Nachhaltiger Tourismus (2. Auflage). Konstanz: UVK.
Weiterführende Literatur	T.b.a.